

دور القوى الإقليمية و الاجنبية في العلاقات السياسية بين الأدارسة و الإمام يحيى حميد الدين (1326 – 1345هـ / 1907 - 1926 م)

اعداد الطالب/ محمد بن فرحان بن محمد الفيحي

إشراف الاستاذ الدكتور / عبدالوهاب بن صالح بابعير

المستخلص

يتناول هذا الموضوع في طياته دور القوى الإقليمية والأجنبية، في العلاقات السياسية بين الأدارسة والإمام يحيى حميد الدين حيث قامت إمارة الأدارسة في المخلاف السليماني ممتدة إلى أبعد من ذلك لتتسع في عسير وجبال خولان بن عمرو وتهامة اليمن مشكلة في امتدادها على حساب جغرافية اليمن نقطة احتكاك بين تلك الإمارة الفتية وبين الإمام يحيى حميد الدين مع أنه في بداية الأمر كان السيد محمد بن علي الإدريسي والإمام يحيى حميد الدين حليفين جمعتهما الثورة ضد الدولة العثمانية إذ كان السيد محمد بن علي الإدريسي درعاً واقياً للإمام يحيى من الحملات العثمانية القادمة وسرعان ما تغيرت الظروف بعد عقد صلح دغان عام 1911م بين الدولة العثمانية والإمام يحيى حيث تضمن في بنوده السرية التزام الإمام يحيى بحرب الإدريسي أو في أسوأ الظروف إجباره لعقد صلح مع الدولة العثمانية هنا اختلفت المصالح، فحليف أمس أصبح عدو اليوم، وسرعان ما لعبت القوى الأجنبية الطامعة في بسط نفوذها على المنطقة ومن لديها أطماع استعمارية دوراً رئيساً في تسيير دفة العلاقات، حيث تعد إيطاليا الحليف الأول للسيد محمد بن علي الإدريسي وأول داعم له ضد الدولة العثمانية، ولكن بعد أن حققت مصالحها مع الدولة العثمانية عقدت معها اتفاقية لوشي في لوزان عام 1912م بموجبه تخلت عن الإدريسي ليجد حليفاً أكثر قوة هي بريطانيا. ومع أن صراع الإمام يحيى والإدريسي لم يكن من ضمن اهتمامات بريطانيا إلا أن الإدريسي استغل الدعم لتنفيذ أهدافه وإن كانت القوى الأجنبية لها تأثيرها الفاعل على المعترك السياسي والعسكري بين الطرفين فإن القوى الإقليمية لم يكن لها ذلك الدور الفاعل إن استثنينا دور الملك عبد العزيز بن سعود، وقد طويت صفحة ذلك النزاع بوفاة السيد محمد بن علي الإدريسي - رحمه الله - في 6 شعبان عام 1340هـ، حيث أن أسلافه لم يكونوا في قوته ليبدأ الإمام يحيى في استقطاع مدن الإمارة الإدريسية واحدة تلو الأخرى، هنا لم يكن أمام السيد الحسن بن علي الإدريسي سوى اللجوء للملك عبد العزيز لحفظ ما يمكن المحافظة عليه والذي توج بمعاهدة مكة المكرمة عام 1345هـ/ 1926م، وانتهت بذلك إمارة الأدارسة.

The Role of the Regional and Foreign Powers in political Relations between Al – Adaresah and Imam Yahya Hamid al Din (1326 - 1345 AH / 1907 – 1926 AD)

MOHAMMED FARHAN M ALFAIFI

Prof. Abdulwahab Saleh Babaar

Abstract

This topic describes the role of regional and foreign powers, in political relations between Al Adarsh and Imam Yahya Hamid Eldeen where the Principality of Aladarasa in Almakhlaf Alsulimani extended further to enlarge in Asir mountains khawlan Ibn AMR this enlargement arises a problem of Yemen Tihama at the expense of the geography of Yemen which is the point contact between the young Principality and Imam Yahya Hameed Eldeen. However, Mr. Mohammed bin Ali Al-Idrisi, & Imam Yahya Hamid Eddin were initially allies gathered by the revolution against the Ottoman Empire; Mr. Mohammed bin Ali Al-Idrisi was a shield of Imam Yahya of the coming Ottoman campaigns. But the conditions were changed quickly after Daan reconciliation 1911G. between the Ottoman Empire and Imam Yahya as included in its confidentiality the obligation of Imam Yahya Al-Idrisi war or in the worst circumstances forced him to hold a peace with Ottoman Empire. At this point the interests became different, ally yesterday becomes today's enemy. Soon, the greedy foreign powers and who has colonial ambitions played a main role in extending their influence over the region in helm Relations. Where Italy is considered the first ally of Mr. Mohammed bin Ali Al-Idrisi and the first supportive to him against the Ottoman Empire, but having achieved their interests with the Ottoman Empire with the Convention held in Lausanne in Luxi 1912G. by which it resigned and left Al-Idrisi who find stronger ally, Britain. Although the struggle of Imam Yahya and Al-Idrisi was not among the concerns of Britain however, Al-Idrisi used the support for achieving his objectives, while foreign forces has its effective influence on the political and military melee between the two parties, the regional powers haven't got such an effective role that apart from the role of King Abdul Aziz Ibn Saoud. This conflict page was turned over by the death of Mr. Mohammed bin Ali Al-Idrisi — God's mercy- on 6 Shaban in 1340H. where his successors in the same strength, imam yeha began to cutoff cities of Aladrasi emirate one after the other. Here not to Mr. Hassan bin Ali Al-Idrisi but to resort to King Abdul Aziz to save what can be preserved and which culminated in the Treaty of Mekkah in 1345H/1926G. Thus,